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УДК 621. 311 

А. Д. Чернова 

Система поддержки принятия решения по развитию электрических сетей. 

Представлены основные этапы поддержки принятия решения в области развития электрических сетей. 

Предложено реализовать формирование альтернатив в зависимости от сценария развития электрических се-

тей, учитывающего техническое состояние оборудования и уровень перспективной нагрузки. 

Оценку альтернатив по развитию электрических сетей предложено осуществлять по значениям частных 

критериев, без участия эксперта, с последующим отнесением их к множеству предпочтительных решений на 

основе технологии искусственных нейронных сетей. 

Разработанный алгоритм системы поддержки принятия решения успешно апробирован на примере техни-

ческого перевооружения подстанции, полученные результаты не противоречат предложениям инвестицион-

ной программы развития электрических сетей. 
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Osika L. K. 

Smart Grid conception in the context of scientific and technological achievements within the field of elec-

tric power systems structure and trends of their development. 

The paper analyses the emergence and transformation of intelligent electric network (Smart Grid) concept in 

Russia and in other industrialized countries. The place of this object in the architecture of electric power systems 

is revealed. The paper also shows that it is impossible to consider Smart Grid as a scientific and technological 

product or the result of a special project, including a project of national scale. The necessity of an evolutionary 

approach to the development of UES of Russia intelligent features from its modern state is substantiated. 

Keywords: electric power system, intelligent electricity network (Smart Grid), operational dispatch control. 

Osika Lev Konstantinovich, PhD. tech., Fund Support of Scientific, Technological and Innovation Activities 

«Energy without borders», Moscow.  

E-mail: osika_lk@interrao.ru 
 

 

  




